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Høringssvar fra Handicaprådet vedr. Omprioriteringskatalog 2025-2028 
fra MSB 

Handicaprådet i Aarhus Kommune har behandlet udkast til Omprioriterings-
katalog 2025-2028 fra MSB på møde den 11.11.2024 og ønsker på den bag-
grund at fremkomme med bemærkninger til nedenstående punkter i planen: 

Handicaprådet udtrykker bekymring over, at der er behov for besparelser på 
socialområdet. Vi anerkender de økonomiske prioriteringer, som Aarhus 
Kommune er nødt til at foretage, men det er vigtigt for Handicaprådet at un-
derstrege, at besparelser bør gennemføres med stor omtanke for at sikre 
fortsat kvalitet og støtte til borgere med handicap og psykiske udfordringer. 

Handicaprådet kvitterer samtidig for, at der er afsat 15 mio. kr. årligt til soci-
alområdet i budgetaftalen for 2025-2028. Vi ser dette som et positivt tiltag, 
der kan bidrage til at løfte det specialiserede socialområde og understøtte 
fortsatte kvalitetsindsatser. 

Til tema 1, BFF-2: Færre eksterne anbringelser. 
o Handicaprådet er enig i målet om i større udstrækning at anvende 

egne tilbud i Aarhus Kommune under den forudsætning, at tilbud-
dene har høj kvalitet og kan imødekomme behovet i de enkelte til-
fælde.  

o Handicaprådet finder det vigtigt, at borgerne får det tilbud, der bedst 
imødekommer deres individuelle behov, også når det kan være nød-
vendigt at gøre brug af eksterne tilbud. Vi håber derfor, at økonomi-
ske hensyn og fokus på en selvforsyningsstrategi ikke vil være afgø-
rende faktorer, men at borgerens bedste vægtes højest. 

Til tema 2, UJU-1: Skalering af investeringsmodellen tættere på de unge. 

o Handicapråd vil også gerne anerkende rådmandens vision om, at 
alle unge med handicap og psykiske udfordringer skal have mulig-
hed for at leve selvstændige og meningsfulde liv.  

o Handicaprådet hilser indsatsen "Tættere på de unge" velkommen og 
ser positivt på arbejdet med at skabe en tættere og mere individuel 
støtte til unge borgere med handicap. Vi finder, at denne tilgang af-
spejler et værdifuldt fokus på borgernes behov og livskvalitet. 

o Handicaprådet er imidlertid bekymret for de mulige konsekvenser af 
denne formulering i forslaget: ” Det bærende metodiske grundlag for 
’Tættere på de unge’ er en fuld omlægning af den sociale praksis fra 
kompensationstanken til at tage udgangspunkt i systemisk tænkning 
og empowerment kendt fra den recoveryorienterede rehabliterende 
tilgang koblet med tæt opfølgning og styring samt økonomisk be-
vidsthed.” 
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o Kompensation har gennem mange år været centralt i dansk handi-
cappolitik og er for mange en forudsætning for at kunne leve et selv-
stændigt og meningsfuldt liv. Handicaprådet ser positivt på tiltag, der 
understøtter, at indsatserne tilpasses den enkeltes ønsker og behov. 
Dog finder rådet, at det kan være problematisk at anvende en reco-
very-tilgang i tilfælde, hvor der er tale om varige funktionsnedsættel-
ser. 

Til tema 2, VJH-1: Investering i tættere på borgeren. 
o Selv om det ikke direkte fremgår af teksten, at man ønsker mindre 

vægt på kompensation, er det den samme tankegang om recovery 
der gør sig gældende her i forhold til de voksne. Handicaprådet kan 
derfor have den samme bekymring, som er nævnt ovenfor. 

Til tema 2, MSB tværgående-3: Flere borgere skal være selvtransporte-
rende. 

o Handicaprådet er enig i, at det er værdifuldt at arbejde for, at flere 
borgere bliver selvtransporterende. Men det må ikke være et ønske 
om økonomiske besparelser, der styrer målsætningen på dette om-
råde. Det er vigtigt, at borgere med behov for et kørselstilbud fortsat 
skal have det. 

Til tema 3, JUS-1:Besparelse på revalideringsindsatsen. 
o Handicaprådet noterer sig, at brugen af revalidering over de senere 

år er faldet, og vi ser på dette med en vis bekymring. Selvom udgif-
terne til revalidering i nogle tilfælde kan være større på kort sigt, kan 
denne indsats over tid give både borgeren og samfundet en positiv 
gevinst. Vi håber derfor, at mulighederne for revalidering fortsat prio-
riteres som et relevant redskab i beskæftigelsesindsatsen. 

o Handicaprådet er opmærksom på, at den fortsatte reduktion i brugen 
af revalidering kan medføre, at dette værktøj bliver vanskeligere at 
anvende. Vi håber derfor, at indsatsen tilrettelægges med et fokus 
på de langsigtede gevinster, både for den enkelte borger og sam-
fundsøkonomien. 

Handicaprådet vil gerne takke for muligheden for at bidrage med disse be-
mærkninger og håber, at de vil tages i betragtning i det videre arbejde med 
omprioriteringskataloget. 
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